

**MINISTRY OF EDUCATION
OF THE RUSSIAN FEDERATION**

Karetniy Ryad, 2, Moscow, 127006
Phone: (495)539-55-19; fax (495) 587-01-13; e-mail: info@edu.gov.ru

May 16th, 2023

№05-1477-ИИ

The Ministry of Education of the Russian Federation presents its compliments to the Ministry of Education of Federative Republic of Brazil and has the honor to inform of the following.

Since 2015 the Russian Federation has been developing «Abilympics» movement.

Its main aim is to nurture socio-cultural inclusion within society, expand the list of new professions for people with disabilities, provide effective vocational guidance and motivation for people with disabilities to obtain vocational education, as well as to promote their employment and occupation. In the Russian Federation, the «Abilympics» movement is part of a modern integrated rehabilitation system for people with disabilities, with more than 70,000 contestants, 30,000 experts and tutors and 20,000 volunteers taking part.

By Order of the President of the Russian Federation, the «Abilympics» Professional Skills Championships among persons with disabilities (hereinafter referred to as the Championships) are held annually at regional and national levels.

In 2023, the «Gostiny Dvor» Exhibition Centre in Moscow will host the National Championship for the eighth time from 20 to 23 October. It will bring together the winners of regional Championships from 89 regions of the Russian Federation in 49 contest categories.

The Championship will become a platform for demonstrating the professional skills of people with disabilities of various nosologies in professions and specialties in demand with employers; sharing of technologies and methods of training people with disabilities of various nosologies; exhibiting modern technical rehabilitation equipment; demonstrating the capabilities of rehabilitation industry in Russia.

An intensive business programme, including conferences, roundtables and discussions on the development of inclusive education and topical issues in the

rehabilitation sector, with international experts' participation, is planned as part of the Championship.

In connection with the above, the Ministry of Education of the Russian Federation invites representatives of the the Ministry of Education of Federative Republic of Brazil to participate in the business programme of the Championship and to consider the possibility of participation of persons with disabilities over 14 years old in the competitive part of the Championship in live events and/or online format in accordance with the skill categories listed in the Annex.

For additional information you may contact the National Centre «Abilympics» of the Federal Institute for the Development of Vocational Education and Training, the Federal Operator of the «Abilympics» movement.

Contact person – Mr. Roman Novikov, Head, Department of National Championship «Abilympics» and Certificates, ph. +7 (926)567-07-56, ph. +7 (495) 899-05-51, ext. 623, email: novikovra@abilympics-russia.ru.

The Ministry of Education of the Russian Federation avails itself of the opportunity to renew to the Ministry of Education of Federative Republic of Brazil the assurances of its high consideration.

Annex: 1 page, 1 copy.

Deputy Minister of Education
of the Russian Federation

D.E. Gribov

**Skill Categories of National Abilympics 2023 held
at «Gostiny Dvor» Exhibition Centre, Moscow**

1. Data Processing
2. Beading
3. Computer Programming
4. Make-up
5. Bakery
6. Crochet Work
7. Hand Knitting
8. Character Design
9. Pre-school Education
10. Engineering Design (CAD)
11. Carving
12. Patisserie and Confectionery
13. Massage
14. Cabinet Making (Advanced Course)
15. Manicurist
16. Hairdressing
17. Cooking
18. Dress Making (Advanced Course)
19. Industrial Robotics
20. Shoe Repair
21. Robotics
22. Computer Assembly
23. Administration and Management of Network Systems
24. Cabinet Making (Basic Course)
25. Photography Outdoor
26. Dress Making (Basic Course)
27. Electronic Assembly (Electronic Installation)
28. Jewelry



**МИНИСТЕРСТВО ПРОСВЕЩЕНИЯ
РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ
(МИНПРОСВЕЩЕНИЯ РОССИИ)**

Каретный Ряд, д. 2, Москва, 127006
Тел. (495) 539-55-19; факс (495) 587-01-13; e-mail: info@edu.gov.ru
ОГРН 1187746728840; ИНН/КПП 7707418081/770701001

16 мая 2023 г.

№ 05-1444-111

Министерство просвещения Российской Федерации свидетельствует свое высокое уважение Министерству образования Федеративной Республики Бразилия и имеет честь сообщить следующее.

В России с 2015 года развивается движение «Абилимпикс», основной целью которого является развитие социокультурной инклюзии в обществе, расширение перечня новых профессий для людей с инвалидностью, обеспечение эффективной профессиональной ориентации и мотивации к получению профессионального образования людьми с инвалидностью, а также содействие их трудоустройству и занятости. В Российской Федерации движение «Абилимпикс» является частью современной комплексной системы реабилитации людей с инвалидностью, в котором принимают участие более 70 000 конкурсантов, 30 000 экспертов и наставников, 20 000 волонтеров.

Ежегодно по поручению Президента Российской Федерации в рамках движения «Абилимпикс» проводятся чемпионаты по профессиональному мастерству среди инвалидов и лиц с ограниченными возможностями здоровья «Абилимпикс» (далее – Чемпионат) на региональном и национальном уровнях.

В 2023 году с 20 по 23 октября в Москве в Выставочном центре «Гостиный двор» в восьмой раз состоится Национальный Чемпионат, в котором примут участие победители региональных Чемпионатов из 89 субъектов Российской Федерации по 49 компетенциям.

Чемпионат станет площадкой демонстрации профессиональных возможностей людей с инвалидностью различных нозологий по востребованным у работодателей

МИНИСТЕРСТВО ОБРАЗОВАНИЯ

профессиям и специальностям, обмена технологиями и методиками обучения людей с инвалидностью различных нозологий, выставки современных технических средств реабилитации, а также площадкой демонстрации возможностей реабилитационной индустрии России.

В рамках Чемпионата предусмотрено проведение обширной деловой программы, включающей конференции, круглые столы, дискуссии по вопросам развития инклюзивного образования и актуальным проблемам реабилитационной отрасли, в том числе с участием международных экспертов.

В связи с изложенным Минпросвещения России приглашает принять участие представителей Министерства образования Федеративной Республики Бразилия в деловой программе Чемпионата, а также рассмотреть возможность участия обучающихся и специалистов с инвалидностью старше 14 лет в соревновательной части Чемпионата в очном и/или дистанционном формате по компетенциям в соответствии с Приложением.

Дополнительную информацию об указанном мероприятии можно получить в Национальном центре «Абилимпикс» Федерального государственного бюджетного образовательного учреждения дополнительного профессионального образования «Институт развития профессионального образования», который является федеральным оператором движения «Абилимпикс» в России.

Контактное лицо: начальник отдела проведения Национального чемпионата «Абилимпикс» и реализации сертификатов – Новиков Роман Анатольевич, тел.: +7 (926) 567-07-56, +7 (495) 899-05-51, доб. 623, адрес эл. почты: novikovra@abilympics-russia.ru.

Министерство просвещения Российской Федерации пользуется случаем, чтобы возобновить Министерству образования Федеративной Республики Бразилия уверения в своем высоком уважении.

Приложение: на 1 л. в 1экз.

Заместитель Министра
просвещения Российской Федерации



Д.Е. Грибов

**Компетенции Национального чемпионата «Абилимпикс» - 2023, проводимые
в ВЦ «Гостиный двор», г. Москва**

1. Администрирование баз данных;
2. Бисероплетение;
3. Веб - разработка (программирование);
4. Визаж;
5. Выпечка хлебобулочных изделий;
6. Вязание крючком;
7. Вязание спицами;
8. Дизайн персонажей/Анимация;
9. Дошкольное воспитание;
10. Инженерный дизайн (CAD) САПР;
11. Карвинг;
12. Кондитерское дело;
13. Массажист;
14. Мебельщик;
15. Ногтевой сервис;
16. Парикмахерское искусство;
17. Поварское дело;
18. Портной;
19. Промышленная робототехника;
20. Ремонт обуви;
21. Робототехника;
22. Сборка-разборка электронного оборудования;
23. Сетевое и системное администрирование;
24. Столярное дело;
25. Фотограф-репортер;
26. Швея;
27. Электромонтаж;
28. Ювелирное дело.